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در بیست و ششمین همایش آسیب شناسی مطرح شد؛در بیست و ششمین همایش آسیب شناسی مطرح شد؛

ضرورت تجهیز طب آزمایشگاه به هوش مصنوعی

افسانه غفاری

همایــش

 بیست و ششمین همایش بین المللی آسیب شناسی و طب آزمایشگاه در تاریخ 11 الی 13 مهرماه توسط انجمن علمی 
 آسیب شناسی ایران در هتل المپیک تهران با حضور جمع کثیری از علاقه مندان این رشته برگزار شد.در این مراسم دکتر علی

  جعفریان مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، دکتر محمد رئیس زاده رئیس 
 سازمان نظام پزشکی و دکتر محمدرضا امینی فرد رئیس انجمن علمی آسیب شناسی ایران حضور داشتند. در این همایش

  درباره آینده طب آزمایشگاه )پاتولوژی( و هوش مصنوعی، دستاوردها و چشم اندازهای این حوزه  بحث و تبادل نظر شد و در پایان از 
 پیشکسوتان پاتولوژی در ایران همچون استاد دکتر ناصر کمالیان، استاد دکتر شکرالله یوسفی و استاد دکتر رفیعی زاده 

 تجلیل و تقدیر شد.این کنفرانس با تاکید بر »آخرین تحولات و مفاهیم نو در  آسیب شناسی« بستری پویا برای بحث و تبادل نظر 
 در مورد چالش ها و بهبود عملکرد تشخیصی و ایده های نو پژوهشی در زمینه آسیب شناسی فراهم کرد. طیف متنوعی از جلسات در 

 هردو زمینه ی کلینیکال و آناتومیکال از جمله سخنرانی های کلیدی، پانل های چندتخصصی، کارگاه های تعاملی و  ارائه پوستر از
 برنامه های این کنگره بود. گفتنی است این همایش دارای 15 امتیاز بازآموزی بود.

باید  اینکه  بر  کید  تا با  پزشکی  نظام  سازمان  کل  رئیس   
کنیم،  مصنوعی  هوش  به  مجهز  به  را  خود  های  آزمایشگاه 

گفت: نباید از بحث های علمی روز دنیا جا بمانیم.
در  پزشکی  نظام  سازمان  رئیس  زاده،  رئیس  محمد  دکتر 
و  شناسی  آسیب  المللی  بین  همایش  ششمین  و  بیست 
ترین رشته های  از قدیمی  را یکی  ی  پاتولوژ آزمایشگاه،  طب 
دیجیتال،  ی  پاتولوژ گفت:  و  کرد  عنوان  ایران  در  کادمیک  آ
امروز مسئله مهمی است که باید به طور جدی به آن پرداخته 

شود و حرکت ها به این سمت متمرکز شود.
دکتر رئیس زاده با اشاره به انقلاب هوش مصنوعی، گفت: 
هوش مصنوعی امروز می تواند داده های بزرگ چند منبعی را 
کند و قدرت تشخیص بسیار دقیقی نیز  آنالیز  طی فرآیندی 
به مجهز به هوش  را  آزمایشگاه های خود  باید  بنابراین  دارد. 

مصنوعی کنیم.

کید بر اینکه ما نباید  کل سازمان نظام پزشکی با تا رئیس 
و  تشخیص  گفت:  بمانیم،  جا  دنیا  روز  علمی  های  ازبحث 
بسیار  افراد  شده  خصوصی  و  ژنتیکی  پنل  براساس  درمان 

حائز اهمیت است.
اساسی  و  مهیج  آینده  یک  پاتولوژ آینده  است:  معتقد  ی  و
را  ها  درمان  کردن  هدفمند  یک،  پاتولوژ نقش  و  بود  خواهد 

اساسی تر می کند.
****

ی بیست و ششمین همایش بین المللی  همزمان با برگزار
آسیب شناسی امسال، همانند سال های پیش، نمایشگاهی 
تولیدکننده،  دار  غرفه  های  شرکت  حضور  با  جانبی 
این  مدیران  برخی  با  شد.  برگزار  کننده  یع  توز و  واردکننده 
شرکت ها گفتگویی در خصوص چالش های موجود صنف 

آزمایشگاهیان انجام دادیم که در ادامه می خوانیم.
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شرکت فرتاش داد؛

با حذف ارز دولتی، رقابت آزاد جایگاه خود را در 
بازار پیدا می کند

در  داد  فرتاش  شرکت  عامل  مدیر  فیروز  رئیس  پیمان 
که  تی  مشکلا و  معضلات  مورد  در  ی  پاتولوژ کنگره  حاشیه 
ازسال  ما  اظهار  داشت:  آزمایشگاهی است،  گریبان صنف 
۷۶ به عنوان شرکت واردکننده فعالیت آزمایشگاهی را شروع 
یادی داشتیم، ولی درحال  کردیم و تا همین امروز  معضلات ز
ارز  تخصیص  چون  است.  شده  سخت تر  شرایط  حاضر 
کننده،هم  تولید  نوعی هم  به  رود. ما هم  کندی پیش می  به 
مصرف کننده وهم  وارد کننده هستیم. معضل مصرف کننده 
کیفیت در دسترس نیست   با  ومواد  که تجهیزات  این است 
معضل   و  بوده  ارز  تخصیص  کم  میزان  کننده  وارد  مشکل  و 
تولید کننده نیز کمبود مواد اولیه خوب و قابل اطمینان است. 
در این شرایط ما بعنوان تولیدکننده یا واردکننده اگر بخواهیم 
عرضه  بالا  قیمت  با  باید  کنیم،  عرضه  کیفیت  با محصول 
یم  گذاری مواجهیم. درنهایت مجبور با بحث قیمت  که  کنم 
این  از  هم  کننده  مصرف  و  کنیم  عرضه  کیفیت  بی  جنس 
کالای بی کیفیت استفاده کند. در بحث کیت ها اگر محصول 
آزمایش  را نداشته باشد، ممکن است در جواب  کیفیت لازم 
خطا ایجاد شود و جواب غیرقابل اطمینان بدست بیمار برسد 

که نتیجه اش بدبینی پزشک به آزمایشگاه هاست.
وی در خصوص حذف ارز تجریحی اظهار داشت:اگر این 
ارز حذف شود رقابت آزاد جایگاه خود را در بازار پیدا می کند.

گر ارز حذف شود  که ا متولیان سلامت نظرشان این است 

را   شوک  این  درصورتیکه  شود،  می  وارد  بازار  به  بزرگی  شوک 
می توان با تنظیم تعرفه جدید جبران کرد.

شرکت نیما پویش طب؛

ما کلا موافق حذف یکباره ارز دولتی هستیم
نیز  طب  پویش  نیما  شرکت  عامل  مدیر  احمدی  مهندس 
ماهنامه  خبرنگار  با  گفتگویی  در  پاتولوژی  کنگره  حاشیه  در 
کرد: ما سی سال است در زمینه  تشخیص آزمایشگاهی بیان 
واردات تجهیزات آزمایشگاهی فعالیت داریم و همچنین اخیرا 
در زمینه تولید کیت های بیوشیمی فعالیت خود را آغاز کرده ایم.

آزمایشگاهی،   تجهیزات  زمینه  در  ما  معضل اصلی 
ما   است.  دولتی  ارز  با  درارتباط  شرکت ها  تکلیفی  بلا
ی  کرده ایم ولی ارز ارز دولتی وارد  را با  کنون محصولاتی  هم ا
را  اسناد  حداقل  نامه  بهداشت  وزارت  و  ایم  نکرده  یافت  در
رغم  علی  کنیم.  ترخیص  را  بارمان  بتوانیم  تا  کند  نمی  امضا 
ازمایشگاهی   سطح  در  همچنان  که  اقلامی  و  مواد  کمبود 
ترخیص  و  مانده  گمرک  در  دارد، جنس هایمان  کشور وجود 
ترخیص  و  ارز  تامین  واردات،  مشکلات  با  درکل  شود.  نمی 

دست و پنجه نرم می کنیم.
وی افزود: شرایط اقتصادی و سیاسی کشور موجب می شود 
که نتوانیم مثل گذشته، کریدیت های خودمان را از شرکت های 
یافت کنیم. معضل دیگری که مهندس احمدی به  خارجی در
آن اشاره کرد،  ارز ترجیحی بود. وی اظهار داشت: ارز ترجیحی 
از  سال 98 روی4200 تومان مانده، ولی هزینه های ما چندین  
برابر شده است. هم اکنون سود ما متناسب با ارز  4200 تومانی 
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است ولی درآمدمان اینطور نیست. ما کلا موافق حذف یکباره 
ارز دولتی هستیم، چون هم به  نفع ما است و هم در صورت 
حذف ارز ترجیحی، واردات روال طبیعی خود را پیدا می کند و 

بحث فساد و قاچاق تا حدودی از بین می رود.

شرکت اروین دانش آزما؛

از افرادجوان و شرکت های تازه نفس حمایت شود
در  آزما  دانش  اروین  شرکت  مدیرعامل  آهنگری  مهندس   
آزمایشگاهیان  حوزه  معضل  ترین  اصلی  ماهنامه،  با  گفتگو 
خبرنگار  به  و  کرد  عنوان  ارز  تامین  حاضرمعضل  حال  در  را 
است.  ارز  تامین  ما  معضل  بزرگترین  گفت:  ماهنامه 
تامین  درزمینه  موقع  به  خدمات  ارایه  به  قادر  ها  شرکت 
مسئله  این  و  نیستند  ها  آزمایشگاه  به  ها  دستگاه  و  کیت 
سوی  از  میکند.  فراهم  را  آزمایشگاه ها  نارضایتی  موجبات 
المللی،  بین  های  تحریم  دلیل  به  دنیا  های  کمپانی  دیگر 
مایل  ما  نیستند.  نمایندگی  اعطای  و  ی  همکار به  حاضر 
های  کمپانی  با  و  واردکنیم  جدید  دستگاه های  هستیم 
یاد  ز مشکلات  متاسفانه  ولی  باشیم  داشته  ی  معتبرهمکار
با  نیز  قطعات  تامین   و  دستگاه  تعمیر  برای  حتی  و  است 

مشکل مواجهیم.
پیشنهاد من حمایت دولت از شرکت های  آزمایشگاهی از 
لحاظ نقدینگی است. قبلا جهت تامین کیت آزمایشگاهی، 
ارز 4200 تومانی پرداخت می شد ولی در حال حاضر دغدغه 
گر تخصیص ارز ترجیحی حدف شود و تعرفه  این است که ا
سمت  به  آزمایشگاه  نکند،  تغییر  آزمایشگاه ها  خدمات 
نابودی می روند و توان پرداخت هزینه ها را نخواهند داشت. 

ی معضل بعدی را چالش هایی که بر سرراه واردات و مسایل  و
امروز  بازار  متاسفانه  آهنگری  گفته  به  برشمرد.  است  گمرکی 
و  شرکت های  شده است  مافیایی  بازار  به  تبدیل  واقع  در 
از  ی  بسیار حاضر  حال  ندارند.در  رشد  برای  جایی  جدید 

شرکت های جدید، در نوبت اخذ کد IRC هستند.
انتظار  همراهش  تیم  و  جدید  وزیر  از  افزود  پایان  در  ی  و
یم که معضلات مربوط به واردات و گمرکات را رفع کنند و  دار
تخصیص ارز را سامان دهند و حمایت خود را از افرادجوان و 

یغ ندارند. شرکت های تازه نفس در

شرکت فناوری آزمایشگاهی؛

درتصمیمات مهم، با  انجمن ها و شرکت ها 
مشورت شود

مارکتینــگ  و  یابــی  بازر گــروه  مدیــر  شــجاعی  مهنــدس   
ی آزمایشــگاهی  یمنــس از شــرکت فنــاور بخــش آزمایشــگاه ز
نیــز بیشــترین چالــش ایــن حــوزه را  محدودیــت هــای موجــود 
بــر ســر راه واردات دســتگاه ها و کیــت ها عنوان کــرد و گفت: 
بخشــی از محدودیــت ها به دلیل کمبود ارز اســت. تا به امروز 
ی کــه تخصیــص داده  مــی شــد، ارز دولتی بود. بــا توجه به  ارز
،ترخیــص کالا از گمرک نیز به  محدودیــت های چندماه  اخیر
که نوع ارز مشــخص نیســت .برای  مشــکل خورده  اســت، چرا
ی هم انجام دادیم، ولی  حذف ارز با مســوولان حتی نامه نگار
وضعیــت همچنان همانگونه بلا تکلیف اســت. شــجاعی در 
پاســخ به این ســوال خبرنگار ماهنامــه در خصوص حدف ارز 
که تا  ترجیحــی اظهــار کرد:اصولا باید این ارز حذف شــود، چرا
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حــدودی فسادزاســت، ولــی تمایل خــود ما و دیگر شــرکت ها 
گر حــذف می شــود باید بــا برنامه قبلی باشــد  ایــن اســت کــه ا
یعنــی مابه لتفاوت این رقم به چه صورت جبران خواهد شــد. 
آیا تعرفه بالا خواهد رفت یا سازمان بیمه گر متقبل خواهد شد 
یجی این اتفــاق بیفتد و  یــا خود آزمایشــگاهها؛ و بصــورت تدر

بستر مناسبی برای حذف آن تعیین کنند.
شــجاعی همچنین در خصوص درخواســت از وزیر جدید  
بهداشــت بیان کرد: انتظارما اینســت که به بخش  آزمایشــگاه 
که آزمایشــگاه نقش  ویــژه ای در  نــگاه ویژه داشــته باشــند،چرا
ی هــا دارد و  تــا حــدودی باعــث  کنتــرل و پیشــگیری از بیمــار
صرفــه جویــی در هزینه های  بیمارســتانی می شــود. خواهش 
بعــدی ما اینســت که از مدیــران  باتجربه تری در ســازمان غذا 
و دارو اســتفاده کنند که با نابســامانی های موجود و ســاختار 
آزمایشــگاه ها، آشنایی لازم را داشته باشند و تصمیمات مهم 
ی جلســات بــا  انجمن های صنفی آزمایشــگاهی و  را بــا برگزار

شرکت های وارد کننده و تولید کننده اتخاذ کنند.

شرکت وستا تجهیزپارت؛

درحوزه سلامت محدودیت ها کاهش یابد
   خانم چاووشی در گفتگو با خبرنگار ماهنامه درخصوص 
کشور خاطر نشان ساخت:  ما  چالش های امروز واردات در 
دربحث واردات باید بتوانیم برنامه سه ماه آینده را بدانیم اما 
ما  مواجهیم.  جدید  قانون  و  چالش  یک  با  روز  هر  متاسفانه 
صحبت  مختلف  های  کمپانی  با  یادی  ز های  پروژه  درباره 
یادی را برگزار کرده ایم، ولی همیشه این  می کنیم و جلسات ز
نیست،نمی توان  معلوم  ارز  نرخ  چون  که  دارد  وجود  معضل 

برنامه ریزی طولانی مدت انجام داد.
ی در ادامه افزود: بنده بعنوان بازرگان وقتی با شرکت های  و
کره می شوم، از من در مورد برنامه های آتی  خارجی وارد مذا
و  نیست  پایدار  شرایط  چون  ایران  در  ولی  می شود،  پرسش 

هرماه و هرهفته تغییر می کند، نمی توان پاسخی داد.
نیست،  ترجیحی  ارز  حدف  به  بنا  گر  ا افزود  ادامه  در  ی  و
تسریع  نیمایی  ارز  همانند  آن  تخصیص  روند  است  بهتر 
تجهیزات  کل  اداره  های  سیاست  مورد  در  همچنین  یابد. 
باید بازبینی صورت پذیرد. بعنوان مثال در بحث تجهیزات 
آن  واردات  ی  برا  اما  است  یاد  ز داخل  در  تقاضا  مولکولی 
یشه در محدودیت  سقف تعیین می شود که این امر باز هم ر

تخصیص ارز دارد. 
وزیر  از  ما  درخواست  کرد:  تصریح  پایان  در  چاووشی 
بهداشت  جدید  این است که درحوزه سلامت محدودیت ها 
که در دنیا محصولات با کیفیت و های تک  کاهش یابد، چرا
کرد؛  استفاده  کشور  آنها در  از  توان  که می  دارد  یادی وجود  ز
ولی لازمه اش اینست که مسیر واردات به ایران هموارتر  شود. 
ما می خواهیم به تولید کمک کنیم و رقابت تولیدکننده های 
داخلی برحسب کیفیت باشد، ولی در فضای کنونی درب ها 
با  تولیدکنندها  ایم.  بسته  کیفیت  با محصولات  ی  رو بر  را 
را  داخلی  محصولات  ندارند،  چندانی  رقیب  اینکه  به  توجه 
کمپانی ها چینی قرار  کرده اند و یا به اسم تولید، با  وارد بازار 
خوب  را  مسیر  این  هم  ها  چینی  متاسفانه  که  اند  بسته  داد 
کنند و در  می دانند و محصولاتشان را با برند ایرانی وارد می 

ی انجام می دهند. بهترین حالت انتقال تکنولوژ
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